
مدیرعامل هواپیمایی آسمان:

توسعه ناوگان هوایی را 
به برجام گره نزدیم

مدیرعامل هواپیمایی آســمان گفت: برای توسعه ناوگان به 
هیچ وجه چشم ما به مذاکرات نیست و توسعه ناوگان آسمان به 

برجام گره نخورده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، ابوذر شیرودی دیروز در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه هدفگذاری کرده ایم ناوگان فعال آســمان را افزایش دهیم، 
افزود: برای توسعه ناوگان به هیچ وجه چشم ما به مذاکرات نیست و توسعه 

ناوگان آسمان به برجام گره نخورده است.
وی با بیان اینکه تأخیرات در هر شرکت هواپیمایی از جمله آسمان 
وجود دارد، گفت: ما مشکلات تأخیر و اعتراض مسافران را به جان می خریم 
اما اجازه  نمی دهیم ذره ای ایمنی پرواز به خطر بیفتد در هواپیمای آسمان 

ایمنی را فدای هیچ موضوعی نخواهیم کرد.
مدیرعامل هواپیمایی آسمان با بیان اینکه چابک  سازی ساختار پرسنل 
آســمان را دنبال می کنیم، اظهار کرد: بیشــترین ظرفیت نیروی انسانی 

متخصص در بخش های مختلف فنی و مهندسی داریم.
 شیرودی با اشاره به احتمال فعال شدن تفاهمنامه خرید هواپیما با 
هواپیما سازی بوئینگ بر اساس شرایط ایران، اظهار کرد: البته هواپیمایی 
آسمان برنامه ریزی خود را روی این تفاهمنامه متمرکز نکرده و ناوگان 
خود را با تامین هواپیما و قطعات توســعه خواهیم داد. به هیچ عنوان 
منتظر احیای برجام نمانده ایم و در همین شــرایط تحریمی هواپیما 

خریداری می کنیم.
تاکید بر نرخ مصوب پروازهای اربعین

او درباره خدمات رســانی به مراسم زوار اربعین گفت: در راستای ارائه 
خدمات به زائران اباعبدالله شرکت هواپیمایی آسمان یکی از شرکت هایی 
خواهد بود که بیشترین پروازهای اربعین را انجام می دهد و طبق قرارداد 

با واحد بازرگانی در این ایام پرواز چارتری اربعین نخواهیم داشت.
مدیرعامل هواپیمایی آسمان ادامه داد: شرکت هواپیمایی آسمان 
از نرخ بلیت تعیین شــده شش میلیون تومانی پروازهای اربعین که از 
سوی وزیر راه و شهر سازی اعلام شده، تبعیت می کند و قطعا با همین 
نرخ تعیین شــده پروازها را انجام خواهیــم داد. ما  نگاه درآمدزایی به 
پروازهای اربعین نداریم و معتقد هستیم انتقال زائران یک وظیفه برای 

شرکت های هواپیمایی است.
شیرودی اضافه کرد: پروازهای اربعین ما به دو بخش تقسیم می شود 
یکی پروازهای تهران و شهرهای مختلف کشور به نجف خواهد بود و دیگری 
پروازهای داخلی به مقاصد کرمانشاه و ایلام است که در راستای تسهیل 
اعزام زائران خواهد بود. ضمن اینکه در ایام اربعین بر اساس دستور وزیر 
راه و شهر سازی پرواز چارتری نداریم و پروازهای اربعین هواپیمایی آسمان 

با سه فروند هواپیما انجام خواهد شد.

وزیر نیرو:

برنامه ای برای واردات آب نداریم
وزیر نیــرو گفت: هیچ برنامه ای برای واردات آب نداریم و در 

حوزه دیپلماسی آب با کشورهای دیگر در حال مذاکره هستیم.
علی اکبر محرابیان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه مذاکرات تاکنون 
پیشــرفت خوبی داشته اســت، اظهار کرد: برای صادرات خدمات فنی و 
مهندسی و حق آبه ها به نقاط خوبی دست یافته ایم. تقویت دیپلماسی آب 
و انرژی جزو اولویت های سیاست خارجی دولت سیزدهم است  و از ابتدای 
روی کار آمدن دولت مردمی با تاکیدهای رئیس جمهوری این موضوع با 

جدیت دنبال می شود.
او دربــاره برنامه وزارت نیرو برای اجرای پروژه های نیمه تمام گفت: 
پروژه ها در حوزه های آب، برق و آبفا اولویت بندی شــده است؛ به طوری 
که ٢٣٠ پروژه اولویت دار در حوزه آب و آبفا و حدود ٥٠ پروژه اولویت دار 
نیز تنها در بخش نیروگاهی در دستور کار داریم و معادل همین عدد نیز 

در خطوط انتقال و پست و شبکه مورد توجه است.
وزیر نیرو ضمن اشاره به پروژه آبرسانی به شهر همدان، تصریح 
کرد: پروژه آبرسانی به شهر همدان یک ابَرَ پروژه است که از 17 سال 
پیش شروع شــده و متأسفانه همچنان تکمیل نشده است. از سال 
گذشــته توجه ویژه ای به این پروژه داشتیم چرا که پروژه آبرسانی 
به همدان تا پیش از ســال گذشته پیشرفت قابل توجهی نداشت اما 
با توجه به اهمیت تأمین آب این شــهر این طرح را جزء پروژه های 

ویژه قرار دادیم.
محرابیان درباره جزئیات پروژه آبرسانی به همدان گفت: این پروژه به 
طول 14٠ کیلومتر لوله 16٠٠ یعنی با قطر یک متر و 6٠ سانتی متر به 
همراه ســه ایستگاه پمپاژ که آب را به ارتفاع 6٠٠ کیلومتر در کوهستان 
پمپاژ می کند و از مسیر سخت به تصفیه خانه می رساند، تشکیل شده است. 
در سال جاری با بسیج امکانات و اعتبارات تلاش خود را برای اتمام پروژه 

در اسرع وقت به کار بستیم.
وزیر نیرو در تشــریح زمان افتتاح پروژه آبرسانی به همدان گفت: فاز 
یک این طرح می تواند مسئله آب همدان را مرتفع کرده و تلاش می کنیم 

طی دو تا سه هفته آتی این طرح را به بهره برداری برسانیم. 
محرابیان ادامه داد: در حال حاضر آب شــرب مردم همدان از محل 
سد اکباتان و همچنین منابع آب زیرزمینی تأمین می شود که با توجه به 
شرایط نامطلوب میزان بارش در سد اکباتان میزان برداشت آب از چاه ها 

را افزایش داده ایم تا منابع آب شرب تامین شود.
وزیر نیرو در پایان با تأکید بر تکمیل پروژه آبرسانی به همدان گفت: 
با افتتاح این پروژه مســئله آب همدان مســئله آب شــرب این شهر به 

صورت پایدار حل خواهد شد.

کاهش قیمت دلار، سکه و  خودرو 
در بازار

بررسی بازارهای دلار، سکه و خودرو نشان داد که کاهش 
قیمت ها ادامه دارد.

به گزارش خبرگزاری ها، دیروز )شنبه،  ٢7 مردادماه( در آغاز به 
کار فعالیــت بازار توافقی بازار ارز، معاملات دلار با قیمت ٢۸ هزار 
و ۸٠٠ تومان شروع شد؛ اما از ساعت 1٢ به کانال ٢7 هزار تومان 
عقبگرد داشــت و با قیمت ٢7 هزار و ٥٠٠ تومان داد و ستد شد. 
قیمت دلار  در بازار آزاد هم به ٢9 هزار تومان رسید و فعالان بازار 

در انتظار ورود این ارز به کانال ٢۸ هزار تومان بودند.
بــا اقدامات بانک مرکزی در مدیریت بــازار ارز، چند ماهی 
اســت که دیگر خبــری از رفتارهای هیجانی در بازار نیســت و 
افراد برای سرمایه گذاری سراغ نرخ ارز نمی روند. پیش از این نیز 
فعالان بازار ارز با اشــاره به ریزش نرخ ارز در روزهای گذشته از 
پیشی گرفتن عرضه بر تقاضا در بازار خبر دادند و اعلام کردند که 
افراد دیگر تمایلی به خرید ارز ندارند و تنها تماشــاچی هستند. 
البته در روزهای گذشته قیمت دلار و یورو در صرافی های بانکی 

نیز کاهشی بوده است. 
همچنین قیمت هر قطعه ســکه طرح جدید در ساعت 14 
و 4٥ دقیقه دیروز 1٣ میلیون و 1٥٠ هزار تومان و ســکه تمام 
بهار آزادی طرح قدیم نیز 1٢ میلیون و ٥٠٠ هزار تومان معامله 
شد. نیم ســکه هفت میلیون و ٣٠٠ هزار تومان، ربع  سکه چهار 
میلیون و 4٠٠ هزار تومان و سکه یک گرمی دو میلیون و ۸٠٠ 

هزار تومان قیمت خورد.
علاوه بر این، در بــازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای 1۸ عیار به 
یک میلیون و ٢٢٣ هزار تومان رسید و قیمت هر مثقال طلا پنج 
میلیون و ٣٠٠ هزار تومان شد. قیمت اونس جهانی طلا روز جمعه 
در آخریــن روز کاری هفته میلادی نیز در بازارهای جهانی با 1٥ 
دلار کاهش قیمت نســبت به روز کاری قبل از آن به 174۸ دلار 

و 4٣ سنت بود.
ریزش قیمت دلار و ســکه درحالی از هفته گذشته آغاز شده 
و همچنان هم ادامه دارد که به زودی باید شــاهد تغییر کانال ها و 
عقب نشینی قیمت ها در این بازارها باشیم. از ابتدای هفته گذشته 
تا کنون بازار ارز و طلا شــاهد ریزش قیمت هاســت که همین امر 
موجب شــده تا خریــداران احتمالی این بازارها فعلًا تماشــاچی 
باشــند و دارندگان طلا و ارز نیز از ترس ریزش بیشــتر قیمت ها، 

صف فروش تشکیل دهند.
افزایش تعداد فروشــنده ها در بازار طلا و ارز از هفته گذشته 
مشــهود است و آن طور که فعالان این بازارها گفتند؛ جو سیاسی 

و خبرهای جدید از مذاکرات باعث ریزش قیمت ها شده است.
کاهش 3 تا 9 میلیونی قیمت خودرو

در حالی که قیمت ارز و سکه کاهشی شده، بررسی بازار خودرو 
هم نشان داد که محصولات ایران خودرو و سایپا سه تا 9 میلیون 

تومان کاهش قیمت  دارند.
سعید مؤتمنی؛ رئیس  اتحادیه نمایشگاه داران تهران با اشاره به 
ریزش قیمت ها در بازار خودرو به خبرگزاری تسنیم گفت: هرچه 
عرضه خودرو توسط خودروسازان بیشتر شود، قیمت ها قطعاً ریزش 

بیشتری خواهند داشت.
 وی با بیان اینکه »اثر روانی مذاکرات باعث شــده اســت در 
هفته های اخیر بازار با شــوک شدیدی در قیمت انواع خودروهای 
داخلی و وارداتی روبه رو شود« افزود: فعلًا خریداری در بازار وجود 
ندارد. مشــتری می داند که با صــورت گرفتن توافقات بین المللی 
می توان به کاهش بیشــتر قیمت ها امیدوار بود و به همین دلیل 
مشــتریان از خرید عقب نشینی کرده و منتظرند که در آینده چه 

اتفاقی در بازار رخ خواهد داد.
بر اساس این گزارش در هفته گذشته گروه بهمن اقدام به عرضه 
17٥ دستگاه خودروی فیدلیتی پنج  نفره، 17٥ دستگاه فیدلیتی 
هفت نفره، ٢٥٠ دستگاه دیگنیتی کرد که این موضوع هم بر کاهشی 

شدن قیمت خودرو در بازار اثرگذار بود.
بررسی بازار خودرو نشــان داد که کوییک و پژو٢٠7 دنده ای 
کاهش هشــت میلیون تومانی را نســبت به هفته گذشته تجربه 
کرده اند. علاوه بر این در برخی از محصولات ایران خودرو و ســایپا 
مانند ساینا و سمند نیز بازار شاهد کاهش سه تا 9 میلیون تومانی 

قیمت ها بوده است.

اقتصادی

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران:

بانک ها حق دریافت سند خانه
 برای پرداخت وام اجاره را ندارند

ادامه از صفحه ۶

وانت  نقلیه  وسیله   سبز  برگ 
تیپ  نیسان  سیستم  دوکابین 
به   1383 مدل  دی ایکس23 
شماره  به  روغنی  سفید  رنگ 
موتور KA24891771Y به شماره 
شماره  شاسی  22208۶15به 
پلاک 379 ل 39 ایران 20 مفقود 

گردیده و فاقد اعتبار است.

 2 تیبا  سواری  خودرو  سبز  برگ 
به شماره پلاک 2۶3 و 14  هاچ بک 
روغنی  سفید  رنگ  به   14 ایران 
موتور  شماره  و   139۶ مدل 
شاسی  شماره  و   M15/8438079
مفقود   NAS821100H1108532
ساقط  اعتبار  درجه  از  و  شده 

می باشد.

خودرو  کمپانی  سند  و  سبز  برگ 
شماره  به   7 ایکس  سمند  سواری 
پلاک 478 ن ۶۶- ایران 24 به رنگ 
سفید روغنی مدل 1390 و شماره 
و شماره  موتور 12490288130 
 NAACN1CMXCF009173 شاسی 
مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

کارت  و  کمپانی  سند  و  سبز  برگ 
مشخصات خودرو سواری پژو 405 
 GLX CNG به شماره پلاک 19۶ ق ۶4 

نقره ای متالیک  ایران 24 به رنگ 
موتور  شماره  و   1397 مدل 
124K119۶577 و شماره شاسی 
مفقود   NAAM11VE۶JK033303
ساقط  اعتبار  درجه  از  و  شده 

می باشد.

برگ سبز و کارت مشخصات خودرو 
سواری پژو پارس XU7P به شماره 
به  ایران 24  پلاک 24۶ ق 71- 
رنگ سفید مدل 1401 و شماره 
موتور 125K0019118 و شماره 
 NAANA15E4NH451155 شاسی
اعتبار  درجه  از  و  شده  مفقود 

ساقط می باشد.

آگهی های

مفقودی

صفحه ۴
یک شنبه ۳۰ مرداد ۱۴۰۱
۲۳ محرم ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۰۹۹

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار)به تومان(نوع سکه

1٣/٠4٥/٠٠٠سکه تمام طرح جدید
1٢/1٢4٠٠٠سکه تمام طرح قدیم

7/٥1٥/٠٠٠نیم سکه
4/٥1٣/٠٠٠ربع سکه

٢/91٠/٠٠٠گرمی
1/٢1٥/7٠٠هر گرم طلای 1۸ عیار

نوع ارز
-دلار
-یورو
٣4/44٥پوند

1/61٠لیر ترکیه
-درهم امارات

 19/9دینار عراق
بورس

1/4٣۸/۸19شاخص کل بورس تهران
41٠/٣97شاخص هموزن

با انتشــار گزارش تحقیق و تفحص مجلس از 
تخلــف قریب به 92 هزار میلیــارد تومانی فولاد 
مبارکه که در دولت قبــل رخ داد مطالبه عمومی 
مردم و خصوصا سهامداران بورسی ، برخورد قاطع 

قوه قضائیه با عوامل این تخلف است. 
درخواســت تحقیق و تفحص از شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان در مهرماه 99، مطابق با ماده ٢1٢ قانون آیین نامه 
داخلی با امضای 1۸ نفر از نمایندگان ارائه شد و در آذرماه 
99 به تصویب کمیســیون صنایع و معادن مجلس رسید.
این تحقیق انجام شــد تا اینکه روزسه شنبه ٢٥ مردادماه 
امسال در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی گزارش نهایی 
تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه مورد بررسی قرار گرفت و 
نمایندگان با 16۸ رأی موافق، 1٣ رأی مخالف و چهار رأی 
ممتنع از مجموع ٢1٢ آرای مأخوذه با ارجاع گزارش تحقیق 

و تفحص از این شرکت به قوه قضائیه موافقت کردند.
تخلفات بیش از 91 هزار میلیارد تومان

طبق این گزارش، درآمد عملیاتی گروه فولاد مبارکه 
در سال گذشــته حدود 1۸4 هزار میلیارد تومان)معادل 
14 درصد بودجه کشــور( بوده است. این شرکت از سال 
1٣97 با مشکلات بسیاری مواجه شده که علت اصلی آن 
در ســوءمدیریت، به کارگیری مدیران بازنشسته و تبانی 
پشــت پرده و فســادهای احتمالی در انعقاد قراردادها و 
نادیده گرفتن منافع مجتمع و سهامداران بورسی آن است 
کــه تخلفات متعددی را در این مجتمع صنعتی رقم زده 
است. گزارش حاضر بخشی از نتایج گزارش ٣٠٠ صفحه ای 
تحقیق و تفحص از این گروه اقتصادی است. طبق گزارش 
تحقیق و تفحص، رقــم تخلفات 91 هزار و ۸7٣ میلیارد 
تومان اســت. نتیجه تفحص مجلس از یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های صنعتی حاضر در بازار سرمایه بسیار مفصل 
است اما در این گزارش از منظر بورس و منافع سهامداران 

به این مسئله پرداخته می شود.
شبکه پیچیده سهامداران

این گزارش با اشــاره به برخی از مســائل که ارتباط 
مستقیمی با حقوق ســهامداران دارد آمده است: »شبکه 
پیچیده ســهام داران فولاد مبارکه و شــرکت های تابعه 
به صورت یک طرفه و متقابل، بستری برای رانت، پول شویی، 
خیانت  در امانت و انتقال سود به زیرمجموعه های معاف از 
مالیات، فراهم آورده است. این شبکه پرآشوب عنکبوتی با 
گزینش مدیران سیاسی در هیئت مدیره ها، شبکه ای خاص 
از مدیران ناکارآمد را ســامان داده و منجر به ضایع شدن 

حق متخصصین گردیده است«.
گزارش تفحص حاکی از آن اســت که »فعالیت های 
ارزی شرکت توسط افرادی خاص، مرتبط با مدیرعامل و 
معاون مالی سابق، بدون نظارت و مجوز، سرنوشت صدها 

میلیون یورو را مبهم ساخته است«.
مــورد دیگر »خرید بــاغ ویلا بــدون رعایت منافع 
میلیون ها ســهامدار و یا موارد دیگری نظیر خرید زمین 
از شرکت ســرمایه گذاری توکا که مشتمل بر خسارت به 

سهامداران است«.
خریدوفروش سهام شرکت های تابعه

 به اعتقــاد هیئت تحقیق و تفحص، »اخلال در بازار 
سرمایه از طریق خریدوفروش سهام برخی از شرکت های 
تابعه توسط شرکت توسعه توکا و همچنین ایجاد سودهای 
میلیاردی برای برخی مدیران ارشــد فولاد مبارکه، نظیر 
معاون سابق مالی، مدیر سابق حراست، مدیر سابق حوزه 
مدیرعامــل با خریدوفروش ســهام با اســتفاده از اعتبار 
شــرکت های تابعه« یکی دیگر از موارد تخلف عنوان شده 

است.
این گزارش با اشاره به »بهره گیری از منابع مالی شرکت 
در خارج از منافع ســهامداران از طریق سپرده گذاری در 
بانک های خاص و ارائه خدمات مالی به افراد غیرمرتبط بر 
اساس نامه مسئولین«، می افزاید: »انعقاد قراردادهای خرید 
مــواد و خدمات در فولاد مبارکه ســهم بزرگی از بودجه 

شرکت را به خود اختصاص داده است«.
همچنین »طی دوره بررسی، به رغم عدم توزیع بخشی 
از سود سهامداران و افزایش سرمایه، طرح های توسعه، از 

قبیل احداث نورد گرم ٢، عملًا متوقف بوده است«.
تخلف ۵۷ هزار میلیارد تومانی در تولید و فروش

یکی از بخش های مهم تخلفات فولاد مبارکه، بخش 
مربــوط به تولید و فروش محصولات اســت. ارزش ریالی 
تخلفات در این حوزه ٥7 هزار و 769 میلیارد تومان برآورد 
شده است. بخش عمده تخلفات این حوزه مربوط به تفاوت 
حاصل از تفاوت مابین قیمت فروش فولاد مبارکه اصفهان با 
بازار است. در این بخش نزدیک به  ٥4 هزار میلیارد تومان 

تخلف برآورد شــده است. ایجاد رانت نزدیک به سه  هزار 
میلیارد تومانی از دیگر بخش های تخلفات این حوزه است.

تخلف ۲۶ هزار میلیارد تومانی در قراردادها
همچنیــن طبق گزارش تحقیــق و تفحص از فولاد 
مبارکه، بررسی های صورت گرفته از نحوه انعقاد قرارداد و 
انتخاب اشخاص طرف قرارداد حاکی است عمده قراردادها 
از طریق اخذ استعلام یا ترک تشریفات منعقد شده است، 
به عنوان نمونه از سال 1٣97 تا مهرماه 14٠٠ مجموعاً 1٥ 
هزار و ٥٥٠ فقره ســفارش خرید در شرکت فولاد صورت 
پذیرفته کــه 7٣ درصد از لحاظ قیمــت به صورت ترک 

تشریفات انجام شده است.
پروژه کردن سهام!

در گزارش نمایندگان مجلس به یک مورد بورسی قابل  
تأمل اشاره شده است. در این بخش آمده است: »اختلال 
در بازار سرمایه از طریق پروژه کردن و خریدوفروش سهام 
شــرکت های کروی، فســرب، توکا ریل، آسیا سیر ارس، 
توکارنگ و...، به منظور کسب سودهای غیرمتعارف از طریق 
دست کاری قیمت سهام، به این صورت که مدیرعامل این 
شرکت، سهام شرکت های مذکور را برای برخی اشخاص 
خاص )به عنوان مثال مدیر حراســت و معاون مالی و مدیر 
حوزه مدیرعامل و چندین نفر دیگر از مدیران و منصوبان 
آنها( به قصد کسب سود، با اســتفاده از اعتبارات شرکت 

خریدوفروش کرده است.«
پرداخت حقوق ماهیانه ۶۰ میلیونی

 برای مشاوران خیالی 
یکــی از بخش های تخلفات فــولاد مبارکه، تخلفات 
مربوط به ارتباطات و نیروی انســانی اســت. به کارگیری 
مدیران غیرمرتبط و عدم توجه به نظام شایســتگی لازم 
برای مشاغل، اولویت ملاحظات سیاسی و ترجیح ارتباطات 
شــخصی، پرداخت های غیرمتعارف، دور زدن فرآیندهای 
قانونی اســتخدام و... ازجمله موارد ســوءمدیریت در این 
حوزه اســت. طبق گزارش تحقیق و تفحص، مدیرعامل 
فولاد مبارکه مبتنی بر اظهارنظر صریح دستگاه های مسئول 
نظارتی بازنشســته بوده و اعاده به کار وی پس از انتصاب 
و فاقد وجه قانونی بوده اســت. همچنین بنابر اظهارنظر 
سازمان بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات وکمیسیون 
اصل 9٠ و همچنین مبتنی بر سیاست های وزارت صمت، 
به کارگیری بازنشســتگان در فــولاد مبارکه غیرقانونی و 

مخالف سیاست های اعلامی دولت بوده است.
از طرف دیگر، وی فاقد تخصص در صنعت فولاد بوده 
و بنابر نظر کارشناسان متخصص این صنعت و با توجه به 
سابقه سه ساله مدیریت در این بنگاه بزرگ ملی، وی فاقد 
صلاحیت تخصصی برای اداره این شرکت بوده است. نکته 
قابل تامل اینکه، وی به همراه خود بیش از ٣٠ نفر افراد فاقد 
صلاحیت را به فولادمبارکه می آورد. با توجه به بررسی های 
به عمل آمده، با ٢٠ نفر از افــراد قراردادهایی تحت عنوان 
مشاوره توسط شرکت فنی ومهندسی جی )99درصد سهام 
آن متعلق به فولاد مبارکه اســت(، منعقد شده که برای 
اکثر مشاوران ثبت کارکردی صورت نمی پذیرد و با توجه 
به اینکه محل سکونت تعدادی از آنها در استان دیگری به 
جز اصفهان است، عملا خدمات قابل توجه و موثری از سوی 
آنان ارائه نمی شــود. این افراد ماهانه بیش از 6٠ میلیون 

تومان حقوق دریافت کرده اند. 
 استخدام سفارشی ۲۰۰ بازنشسته در فولاد مبارکه 

طبق بررســی های صورت گرفته بیش از ٢٠٠ نفر از 
بازنشستگان طی این مدت در فولاد مبارکه به کار گرفته 
شده اند. سپردن اغلب کرسی های هیئت مدیره شرکت های 
تابعه و سرمایه پذیر به افراد معرفی  شده از طرف مسئولان 
دولتی و برخی نمایندگان مجلس، رویه جاری مدیرعامل 

وقت فولاد مبارکه بوده است.
3 میلیارد تومان حقوق دریافتی مدیرعامل!

طبق گزارش تحقیق و تفحص، مجموع پرداختی های 
صورت گرفته به مدیرعامل وقت تا پایان شــهریور14٠٠، 
جمعا مبلغ ســه میلیارد و ٥9 میلیون تومان بوده است. 
علاوه بر آن، مبلغ ٢16 میلیون تومان بابت ماموریت خارجی 
بوده است. از کل مبالغ مذکور حدود ۸٣1 میلیون تومان 
آن پاداش بوده است. علاوه بر آن، مبلغ ٣1 میلیون و 6٠٠ 
هزارتومان نیز به عنوان ســکه بهــار آزادی دریافت کرده 
است. شایان ذکر است، پس از حضور گروه ویژه از سازمان 
بازرســی کل کشور و تاکید آنها بر غیرقانونی بودن بخشی 
از دریافتی ها، حدود 6٥٠ میلیون تومان از مبالغ دریافتی 

برگشت داده شده است.
شفافیت بورسی کجاست؟

وقتی اســاتید اقتصادی مزایای بازارهــای مالی را با 

یکدیگر مقایســه می کنند، به بازار سرمایه که می رسند، 
ویژگی »شفافیت« را برجسته می کنند و آن هم به اعتبار 
سازوکار بورس برای افشای اطلاعات کلیدی شرکت های 

پذیرفته شده است.
شــرکت ها موظفند حتی کوچک تریــن قراردادهای 
بااهمیت خود را در ســامانه کدال افشا کنند. صورت های 
مالی آنها به طور ماهیانه، فصلی و سالانه تهیه و به تأیید 
حسابرســان رسمی می رســد نهاد ناظر بورس هم بر این 

فرآیند نظارت کرده و با تلفات احتمالی برخورد می کند.
حال ســؤال این است که تکلیف شفافیت بورسی در 
ماجرای این شــرکت چیســت؟ مگر قرار نبوده همه این 
اطلاعات افشا و بررسی شود؟ نهاد ناظر کجا بوده و چگونه 

از این همه تخلف بی خبر بوده است؟
آسیب به سهامدار خرد

فردین آقا بزرگی کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با 
خبرگزاری تسنیم گفت: شرکت هایی که با نظارت مستقیم 
سازمان بورس و اظهارنظر سازمان حسابرسی یا حسابرس 
مستقل، گزارشــی را ارائه می کنند و به اتکا این گزارش، 
صورت های مالی خود را به تصویب می رسانند، در نهایت این 
گزارش ها نوعی مفاصاحساب برای مدیران تلقی می شوند. 
در واقع وقتی این اتفاقات و افشاگری ها رخ می دهد بیانگر 
نهایت پایین بودن سطح اتکا به گزارش های بازرسی داخلی 

و همچنین حسابرس مستقل است. 
وی تصریح کرد: مســائلی مثل تخلفات شرکت فولاد 
نمود پیدا می کند و قابلیت اتکا و اعتماد را بخصوص برای 
سهامداران خرد کاهش می دهد چرا که سهامداران عمده 
به هرحال داخل شــرکت هستند و قطعاً به اندازه سهامدار 

خرد آسیب نمی بینند.
آسیب دوباره به اعتماد مردم به بورس

آنچه در دو سال اخیر در بازار سرمایه بزرگ ترین ضربه 
را خورده، اعتماد عمومی مردم به بورس بوده است. یک بار 
در سال های 9۸ و 99 مردم با تبلیغات انبوه دولت روحانی و 
رسانه ها به بورس آمدند و حتی رئیس  دولت وقت در آستانه 
ریزش بزرگ به مردم توصیه کرد همه ســرمایه خود را به 
بورس بسپارند که همین حرف تکیه گاه خیال مردم شد.

مدتی بعد از شــروع ریزش هم رئیس دفتر روحانی به 
تلویزیون آمد و درباره شــاخص کل بورس که از سقف دو 
میلیون و 1٠٠ هزار واحد در حال ســقوط بود، گفت که 
احتمالاً از حوالی یک میلیون و 6٠٠ هزار واحد بر می گردد. 
حال آنکه بعد از دو سال هنوز شاخص نتوانسته این سقف 

را بشکند.
همین مسائل عامل بروز بی اعتمادی بین مردم شد و 
بسیاری از سرمایه ها را از بازار فراری داد و حالا در گزارش 
تحقیق و تفحص مجلس نکات جدیدی به چشم می خورد.

نقش مدیران دولت قبل
در این گزارش آمده اســت: »فولاد مبارکه به جهت 
مدیریتی صددرصد دولتی اســت و برای مدیریت آن در 
ســه سال گذشته نه ســهام داران واقعی و نه وزیر صمت، 
بلکه دفتر رئیس جمهور سابق، تعیین تکلیف کرده است. 
ممانعــت معاون اول و رئیس دفتر رئیس جمهور ســابق و 
استاندار ســابق اصفهان، از برکناری مدیرعامل متخلف و 
عدم تشکیل جلسات هیئت مدیره به مدت ٣ ماه، از جمله 

مداخلات مقامات ارشد دولت سابق بوده است«.
همچنین آمده است: انعقاد قراردادهای خرید مواد و 
خدمات در فولاد مبارکه سهم بزرگی از بودجه شرکت را 
به خود اختصاص داده است. انعقاد 7٣٪ قراردادها به صورت 
ترک تشــریفات، عدم رعایــت قوانین و مقررات داخلی و 
بیرونی و وجود تضاد منافع در معاملات، از عمده ریشه های 
تخلفات صورت گرفته به شرح ذیل است: »قرارداد با افراد 
ذی نفوذ سیاسی از جمله همسر رئیس دفتر رئیس جمهور 
سابق، وزیر اسبق راه و شهر سازی، شهردار سابق اصفهان« 
و در ادامــه نیز چند مورد دیگر ازاین قبیل قراردادها ذکر 

شده است.
تأمین مخارج انتخاباتی از جیب مردم

عضو هیئت تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه با اشاره 
به بهره  بردن برخی از گروه های سیاســی از صنعت فولاد 
معتقد است که بخشی از مخارج انتخاباتی و حزبی به همین 

شکل تأمین می شود.
لطف الله ســیاهکلی عضو هیئت تحقیق و تفحص از 
فولاد مبارکه در پاســخ به این ســؤال که نقش مسئولان 
ارشد دولت گذشته در تخلف فولاد مبارکه چه بوده است؟ 
به خبرگزاری فارس گفت: برخی از گروه های سیاسی در 
پشت  صحنه از صنعت فولاد بهره  می برند؛ بخشی از مخارج 
انتخاباتی و حزبی به همین شــکل تأمین می شود و دلیل 

تغییرات ناگهانی قیمت ها در کشــور ما نیز همین است.
وی با بیان اینکه متأسفانه تنها گروهی که مدافع ندارند 
مشتریان هستند، افزود: وقتی که هزینه تولید بالا می رود، 
نباید قیمت را بالا ببریم بلکه باید هزینه را مدیریت کرد.

این نماینده مجلس یادآور شد: زمانی که فولاد گران 
می شود، مصالح ساختمانی هم گران شده و هزینه ساخت 
ساختمان بالا می رود. بیش از ٣٠ درصد خودرو نیز از فولاد 
اســت، بنابراین آن هم گران می شود. به طورکلی بسیاری 
از صنایع مهم به فولاد وابســته است و با گران شدن آن، 

قیمت بسیاری از اجناس نیز بالا می رود.
البته شاید همه عناوین اتهامی گزارش تحقیق و تفحص 
در جریان بررسی قضایی تأیید نشود اما حتی اگر بخشی 

از آن هم واقعیت داشته باشد، اتفاقی تکان دهنده است.
در این بین نکته مهم تر، ســؤالی اســت که حالا در 
اذهان نقش می بندد؛ چند شــرکت دیگر بورســی مانند 
نمونه اخیر وجود دارد که زیر پوســت آن چنین تخلفاتی 

ریشه دوانده است؟
این ســؤال مطرح می شــود که مگر مســئولیت این 
شــرکت ها که از ناحیه حمایت های دولتی رشد کرده اند، 
امانتی در دســت مدیران و مسئولان دولتی نیست؟ پس 

چرا چنین اتفاقاتی در آنها رخ داده است؟
برخورد با خاطیان

آسیبی که از ناحیه تخلفات فولاد به اعتماد مردم به 
بورس وارد شده شاید فقط با برخورد متناسب با آن جبران 
شــود؛ اینجا نقش قوه قضائیه بسیار مهم است که با همه 

ابعاد فساد به شدت برخورد کند.
الله وردی دهقانی رئیس  کمیته صنایع معدنی مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاسخ 
به این سؤال که چنین فساد گسترده ای در فولاد مبارکه 
اصفهان ناشی از چه بوده است و نقش مسئولان دولت قبل 
در این فساد گسترده چگونه بوده است؟ گفت: زمانی یک 
تخلف اتفاق می افتد که همه دست به یکی شوند، مشکل 
اصلی در بروز تخلفات و به عبارتی فســاد در دستگاه ها، 
همراهی سیستم های نظارتی است. سیستم های نظارتی 
درون ســازمانی تحت نظارت مدیران بالا دســتی است، 
بنابراین این سیستم  نظارتی یک سیستم تشریفاتی است که 
انتظار زیادی نیز نمی توان در برخورد با فساد از آن داشت. 
دهقانی اظهار داشت: در مجموع وقتی تخلفی صورت 
می گیــرد حتما آن تخلف از یک جهت به سیســتم های 
نظارتی درون سازمانی مرتبط است و اگر سیستم نظارتی 
درون سازمان با سیستم نظارتی برون سازمانی به یکدیگر 
بپیودند، قطعاً فســادهای بزرگ و گســترده ای در داخل 

مجموعه شکل می گیرد.
امید به برخورد قضایی درخور

وی در پاســخ به این ســؤال مبنی بر اینکه باتوجه به 
اینکه در گزارش تحقیق و تفحص مجلس از فساد در فولاد 
مبارکه از افراد نامبرده شــده که در دولت قبل در دولت 
حضور داشته اند، آیا می توان امیدوار بود این پرونده به نتیجه 
لازم برسید و برخورد قانونی با عاملان این تخلف گسترده 
صورت بگیرد؟ افزود: قضاوت کردن در این مســئله بسیار 
سخت است، اما باتوجه به اقدامات قوه قضائیه ما نسبت به 

این مسئله امیدوار هستیم.
گزارش تهیه شده به طور کامل به هیئت رئیسه مجلس 
ارائه شده که بر اساس قانون این گزارش باید به قوه قضائیه 
ارجاع داده شــود و از این به بعد رسیدگی به این مسئله 
و به عبارتی تخلفات در فولاد مبارکه بر عهده قوه قضائیه 
است که بر اساس موارد مطرح شده به پرونده ورود کند و 

اسناد و مدارک را تهیه و در مورد آن تصمیم گیری کند.
نماد معاملاتی فولاد مبارکه در بورس تعلیق شد

در همین حال، مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران از 
تعلیق نماد معاملاتی فولاد مبارکه در این بازار خبر داد.

محمود گودرزی در گفت  وگو با ،  در مورد گزارش تحقیق 
و تفحــص نمایندگان مجلس از فولاد مبارکه که در آن از 
تخلفات گســترده این شرکت پرده برداشته است، گفت: 
فقــط همین را بگویم که بورس تهران با توجه به ابهامات 
شفافیت اطلاعاتی ناشر )شرکت فولاد مبارکه( وجود داشت 
با هماهنگی ســازمان بورس از امروز اقدام به تعلیق نماد 
معاملاتی فولاد در بورس کرد تا بعد از اینکه اطلاعات لازم 
به صورت شــفاف از سمت ناشر اخذ شود، بازگشایی نماد 

انجام نخواهد شد.
مدیرعامل بورس اوراق بهــادار تهران در مورد اینکه 
چه زمانی نماد معاملاتی فولاد مبارکه باز می شــود، گفت: 
بستگی به اطلاعات شفاف  سازی شرکت دارد و تا زمانی که 
اطلاعات لازم از ناشر گرفته نشود، نماد بازگشایی نمی شود.

نمونه دیگری از غارت بیت المال توسط لیبرال های وطنی

ضرورت برخورد قاطع قوه قضائیه
با فساد 9۲هزار میلیارد تومانی در فولاد مبارکه

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران گفت: 
بانک ها برای پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن حق 
ندارند از متقاضیان ضامن و یا سند خانه درخواست 

کنند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، خلیل محبت خواه 
درباره درخواست ضامن یا سند خانه از سوی برخی بانک ها 
برای پرداخت وام ودیعه مســکن، تصریح کرد: در صورت 
مشاهده دریافت سند خانه از متقاضیان وام ودیعه مسکن 
توسط بانک ها، بلافاصله با آنها طبق قانون برخورد می شود. 
متقاضیان دریافت تسهیلات ودیعه مسکن اگر سند خانه 
برای ضمانت داشته باشند چه نیازی به دریافت تسهیلات 

ودیعه دارند.
او افــزود: همچنین طبق مصوبه هیئت دولت بانک ها 
برای پرداخت چنین تســهیلاتی نباید ضامن یا وثیقه ای 

دریافت کنند و نرخ سود این تسهیلات 1۸ درصد است.
گفتنی است، در چند روز اخیر در فضای مجازی مطرح 
شده که بانک ها برای پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن از 
متقاضیان ســند خانه درخواست می کنند که همین امر 

باعث تعجب و نارضایتی متقاضیان شده است.
همچنین مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران 
گفت: تاکنون ٢٢٥7 نفر در استان تهران موفق به دریافت 
وام ودیعه 1٠٠ میلیون تومانی شــده اند و روند پرداخت 

تسهیلات توسط بانک ها مناسب و تسریع شده است.
او افزود: بانک ها موظف به پرداخت تســهیلات کمک 
ودیعه مســکن هســتند. تاکنون از 97 هزار متقاضی که 
درخواســت پرداخت تســهیلات کرده اند ٢7 هزارنفر  در 
مرحله دریافت وام هستند. البته بانک ها هم باید متناسب 
با شرایط و بخش نامه ها اقدام به پرداخت تسهیلات کنند.
یادآوری می شــود، پیش از این اعلام شــده بود که 

طبق مصوبه دولت 4٠ هزار میلیارد تومان برای پرداخت 
تسهیلات در نظر گرفته شده است.

ادامه روند اعطای تسهیلات
همچنین بانک مرکزی، به دنبال انتشار گزارشی مبنی 
بر توقف پرداخت تسهیلات در برخی بانک ها به دستور این 
بانک، اعلام کرد :روند اعطای تسهیلات به هموطنان گرامی 
در همه بانک ها، مطابق با ضوابط و مقررات جریان دارد و 
بانک مرکزی هیچ گونه دستوری مبنی بر توقف پرداخت 
تسهیلات به شبکه بانکی ابلاغ نکرده است. البته افزایش 
اضافه برداشت برخی بانک ها، اگرچه برخلاف سیاست های 
ضــد تورمی بانک مرکزی مبنی بر جلوگیری از خلق پول 
در شــبکه بانکی اســت، اما بانک مرکزی تاکید دارد که 
اقدامات انضباطی در این راســتا به هیچ وجه نباید منجر 
به بروز اختلال در خدمات رســانی بانک ها به مشــتریان 
شــبکه بانکی شود و از این رو، همه بانک ها مکلفند روند 
اعطای تسهیلات خرد به هموطنان را در چارچوب قوانین 
و مقررات انجام دهند. بدیهی است توقف اعطای تسهیلات 
یاد شده به بهانه اضافه برداشت، تخلف و مشمول رسیدگی 

بانک مرکزی است.
در مواردی که اضافه برداشــت برخی بانک ها از حد 
مشــخصی تجاوز کند، بانک مرکزی در راســتای انتظام 
بخشی به عملکرد بانک، به طور موقت محدودیت هایی را 
صرفاً در اعطای »تسهیلات کلان« برای بانک مورد اشاره 
ایجاد می کند تا بانک نسبت به مدیریت منابع و مصارف و 
کاهش رقم اضافه برداشت، به عنوان یکی از مهم ترین علل 
رشــد پایه پولی اقدام کند. تاکید می شود محدودیت های 
اعمال شــده، به هیچ وجه شامل تسهیلات خرد نبوده و 
پس از تعدیل رقم اضافه برداشت توسط بانک، در خصوص 

تسهیلات کلان نیز مرتفع می شود.

معــاون وزیر اقتصاد از موفقیــت برنامه های دولت 
سیزدهم برای کنترل نقدینگی و پایه پولی خبر داد.

به گزارش شادا، سید محمد هادی سبحانیان، دیروز در یک 
نشســت خبری با اشــاره به وضعیت اقتصادی کشور در زمان 
روی کار آمدن دولت سیزدهم گفت: بر اساس آمار رسمی، بین 
سال های 1٣91 تا 14٠٠ نرخ رشد اقتصادی حدود یک درصد 
بود که اگر ســال 14٠٠ را مورد محاسبه قرار ندهیم، نرخ رشد 

اقتصادی به نیم درصد می رسد.
وی با اشــاره به کاهش ٣٢ درصدی در درآمد سرانه مردم 
اظهار کرد: این یعنی فشــار اقتصادی بر مردم در دهه گذشته 

بیشتر شده است.
ســبحانیان با اشاره به رشــد نقدینگی و پایه پولی در یک 
دهه گذشته یادآور شد: نقدینگی از 61٣ هزار میلیارد تومان در 
ســال 9٢ به بیش از ٥ هزار هزار میلیارد تومان در حال حاضر 
رسیده است و این موضوع باعث دست اندازی بانک ها به منابع و 
درنهایت افزایش شــیب تورم ناشی از رشد نقدینگی شده است 
به نحوی که میزان تورم در چند سال اخیر از میانگین تورم در 

٣٠ سال گذشته بسیار بالاتر بود.
معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه کســری بودجه از ٣٣ هزار 
میلیارد تومان در سال 9٠ به 17٥ هزار میلیارد تومان در سال 
99 رســیده است، گفت: از سال 1٣9٢ تا 14٠٠، بدهی دولت 
به صندوق های بازنشســتگی 6٠٠ درصد، وابســتگی صندوق 
تامیــن اجتماعی به بودجه دولــت ٥٠ درصد، بدهی دولت به 
بانک مرکزی 476 درصد و بدهی بانک ها به بانک مرکزی 1٣1 

درصد افزایش داشته است.
وی ایــن بی انضباطــی فزاینده در ســنوات گذشــته در 
بودجه دولت ها و نظام بانکی کشــور را موجب کوچک شــدن 
ســفره مردم دانســت و افزود: نه تنها دولت ها در مسیر اصلاح 
گام برنداشــتند بلکــه عملکرد دولت حکایت از تشــدید این 

بحران ها داشــته و شــرایط اقتصادی کنونی را رقم زده است. 
اقدامات تحولی دولت سیزدهم

سبحانیان با اشــاره به اقدامات دولت سیزدهم در راستای 
اصلاح در نظام اقتصادی بر مبنای آنچه در ســند تحول دولت 
مورد تاکید قرار گرفته اســت، تصریح کرد: در این راستا دولت 
موفق شد هم در حوزه رشد پایه پولی و نقدینگی اقدامات خوبی را 
انجام دهد و اگر این اتفاقات نمی افتاد تورم های بالاتری را داشت.

ســبحانیان همچنین با اشاره به برخی شــرایط غیرقابل 
پیش بینــی اقتصــادی در آغاز به کار دولت ســیزدهم، گفت: 
افزایش قیمت های جهانی، خشکسالی، جنگ روسیه و اوکراین 
پدیده هایی نبود که از قبل پیش بینی شده باشد و افزایش هایی 
را در بســیاری از خدمات به واسطه افزایش قیمت های جهانی 
تحمیل کــرد و به رغم این افزایش ها دولت با مهار نقدینگی و 
رشــد پایه پولی توانست تا حدودی از تورم های افسارگسیخته 

جلوگیری کند. 
تخلیه تورم ارز 4۲۰۰

وی مســیر کنترل پایه پولی و رشــد نقدینگی را مسیری 
ادامه دار دانســت و افزود: البته اجرای سیاســت عادلانه سازی 
یارانه ها در مقطعی افزایش در شــاخص قیمت ها را رقم زد اما 
برخلاف ریشه اصلی تورم که تورم پایداری را به کشور تحمیل 
می کرد، اصلاح سیاست یارانه ای یک افزایش دفعی بوده است.

سبحانیان با بیان اینکه آمارها نشان داد که در تیر ماه تورم 
کاهش قابل توجهی نســبت به ماه قبل داشت، گفت: دولت با 
سیاست عادلانه  سازی یارانه ها، یکی از عوامل تورم که ارز 4٢٠٠ 
تومانی بود را کنترل کرد و لذا امیدواریم این تورم ناشی از تغییر 

نرخ ارز تخلیه شده باشد.
ساماندهی یارانه نان

وی بــا اشــاره به هوشمند ســازی اقتصاد بــرای نمونه به 
هوشمند  سازی یارانه نان اشاره کرد و تاکید کرد: با استقرار این 

زیرســاخت می توان خروج آرد از شــبکه را کنترل کرد، ضمن 
اینکه جلوی افزایش قیمت نان گرفته می شــود. طی ســه ماه 
گذشته بیش از 9٥ درصد مصارف خرید نان را گسترش دادیم. 
از حدود 74 هزار نانوایی بیش از 7٢ هزار نانوایی به دستگاه های 

هوشمند مجهز شدند.
وی گفت: میــزان آرد مورد نیاز ما برای پخت حدود 1٠٠ 
میلیون قرص نان در روز حدود 16 تا 17 هزار تن است. در حالی 
که حدود ٢4 هزار تن در روز آرد توزیع می شود. به این معنا که 
روزانه 7 هزار تن آرد توزیع می شود که به دست مردم نمی رسد. 
دولــت هر ماه حدود دو هزار و ٥٠٠ تا دو هزار و 7٠٠ میلیارد 

تومان یارانه نان پرداخت می کند که به دست مردم نمی رسد.
حمایت دولت از طرح مالیات بر عایدی سرمایه

سبحانیان در پاسخ به ســؤال کیهان درباره وضعیت طرح 
مالیات بر عایدی ســرمایه گفت: ما پیگیــر مالیات بر عایدی 
سرمایه هستیم، چرا که معتقدیم برای رشد اقتصادی باید هزینه 
فعالیت های ســوداگرانه را افزایش دهیم. در حال حاضر دولت 
بنایی برای ارائه لایحه ندارد و طرح مجلس را مناسب می داند. 
این طرح در دستور کار مجلس قرار دارد و پیشنهادات دریافت 

شده و در حال بررسی است.
امکان اجرای آزمایشی طرح کالابرگ از اول مهر ماه

وی همچنیــن درباره کالابــرگ الکترونیکی هم گفت:  در 
حــوزه کالابرگ نیز با توجه به اینکه این موضوع قانون اســت 
دولت می خواهد زیرســاخت ها را فراهم کنــد. این موضوع با 
مســئولیت مستقیم وزارت رفاه دنبال می شود. زیرساخت های 
فنی آماده شده و امکان اجرای آزمایشی آن برای برخی اقشار 

فراهم شده است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد:  در صورتی 
که طرح اجرایی در دولت به تصویب برســد، از تاریخ یک مهر 

ماه این امکان وجود دارد که به صورت آزمایشی اجرایی شود.

معاون وزیر اقتصاد مطرح کرد

کنترل شتاب تورم در دولت سیزدهم 
با مهار پایه پولی و نقدینگی


